
Да так званага Дню вы-
звалення і незалежнасці 
Беларусі начальства 
змілавалася і на Крывінцы 
закрылі шлюз. Дзеля гэтага 
патрэбна было толькі раз-
авае выкарыстанне кра-
на. Але першы месяц лета 
прайшоў у чаканні такой 
радаснай падзеі. І вось – 
праяўлены небывалы кло-
пат аб народзе. 

Вада ўмомант заліла за-
рослае травой і лазняком 
русла ракі, бо ніхто яго 
чысціць не збіраўся. Мяс-
цовыя падлеткі хуценька 
скралі з блізляжачага скла-
да некалькі тоўстых дошак 
– вось і трамплін гатовы. 

Тут няма нічога, што 
адрознівае цывілізаванае 
месца адпачынку ад 
“дзікага”. Ні душавых 

кабінак, ні лежакоў, ні 
кабін для пераапранання, 
ні катамаранаў, ні кафэ. 
Нават простай сметніцы, 
каб закінуць туды пустую 
бутэльку, тут не знойд-
зеш. Сённяшняй уладзе, 
каб зрабіць усё тое, трэба 
сапсаваць тоны паперы. 
А ў краінах праклятага 
капіталізму, дзе не будавалі 
сацыялізм і меней крычалі 
пра клопат аб народзе, у 
гэтых краінах функцыя-
нуюць рынкавыя законы, 
дазваляючыя і без крыку 
зрабіць усё патрэбнае. І па-
добныя месцы адпачынку 
там ёсць на кожным кро-
ку. Бо тое выгадна ўсім. А 
пры рынкавых адносінах, 
толькі тое і функцыянуе, 
што з’яўляецца запатраба-
ваным. 

Вы б зірнулі адным во-
кам, як выглядае гэты не-
абсталяваны Крывінскі 
шлюз адвячоркам. Ды што 
зірнулі! Знайдзіце вольную 
часіну і завітайце сюды. 
Плынь чысцюткай вады 
ўмомант забярэ ўсе вашы 
турботы. А тады няхай вас 
наведае думка, чаму мы 
так па-свінячы жывём. Хто 
ў тым вінен, што мы не 
можам пакінуць тут свае 
сумленна заработаныя 
грошы, каб адпачыць па-
сапраўднаму. І колькі тое 
будзе працягвацца - невя-
дома.

Тыя, хто пра нас з вамі так 
дбаюць, едуць адпачываць 
чамусьці ў іншыя краіны. 
Іхнія аклады ім тое дазва-
ляюць. Але, прыехаўшы з 
адпачынку, яны не спяша-

юцца дзяліцца вопытам. 
Бо даць людзям рынка-
вую свабоду - азначае 
падпісаць сабе смярот-
ны прыгавор. А таму не 
разлічвайце на тое, што 
нехта абсталюе вам месцы 
адпачынку. Цярпіце. За-

давальняйцеся мінімумам. 
І абавязкова хадзіце на 
датэрміновае галасаванне.

М.Васільеў.

На здымку: “стаянка” 
для ровараў на Крывінцы.
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ІНФАРМАЦЫЙНА-КУЛЬТУРНАЯ ГАЗЕТА БЕШАНКОВІЦКАГА РАЁНА

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

МАЛЕНЬКІЯ ГІсТОРЫІ ПРА сЛАВЯНсКІ БАЗАР

Адпачнуць на Крывінцы
“Мой народ, цярплівы і зацяты,
Дбалы і затурканы суздром,
Быў табе я доўга адвакатам, 
Дык дазволь мне стаць тваім  
   суддзём.

Я табе, мой родны, мой адзіны,
Выкажу нарэшце праўду ўсю:
Гэта ты, калі мы ў бой хадзілі,
Не памог, як трэба, Кастусю.

Гэта ты збаяўся чорных кратаў
І чужынцаў у свой двор прывёў.
Дараваць ты мог праклятым  
   катам,
Але ўсё забыць не меў правоў.

Ты ж адкрыў ім і брады і сховы,
Расчыніў напоўнены засек
І прыняў, як дар, чужую мову,
А сваю аддаў навек на здзек.

Гэта ты разбойніцкай дзяржаве
Лепшых халуёў узгадаваў,
Песняроў суседскіх гучна славіў,
А сваіх у рэкруты здаваў.

Гэта ты, мой бедны, мой   
   любімы,
Цягнеш на плячах пакоры крыж
І маўчыш пад крыўдамі любымі,
Слёзы выціраеш і маўчыш.

Ты даўно згубіў святое нешта,
Стаў рабом чужому панічу.
Ну калі ж ты ў рэшце рэшт   
   прачнешся,
Зробішся такім, як я хачу?

Я гару перад табою свечкай
У самоце, гневе і журбе,
І ўсё ж веру:жыць ты будзеш   
   вечна, 
Калі не загубіш сам сябе...”

Генадзь Бураўкін. 
З новага зборніка вершаў.

Урывак 
з паэмы 

“Узнясенне”

Шостага ліпеня раённы аддзел адукацыі 
пісьмова пад роспіс паведаміў мне, што “тру-
довой контракт, заключённый с Вами, будет 
прекращён 31.08.2010г. в связи с истечени-
ем срока его действия”. Вось так райвыкан-
кам разлічыўся са мной за маю палітычную 
актыўнасць і ўдзел у вясновых выбарах. Для 
мяне гэта быў чакаемы вынік маёй дзейнасці, 
бо мае сябры-настаўнікі з іншых раёнаў 
страцілі працу яшчэ раней. Многім нават не 
далі прыняць у школе выпускныя экзамены. 
Нашы ўлады паспрабавалі захаваць прыстой-
ную міну, хаця чорнае за белае выдаць цяжка-
вата. 

Справа ў тым, што наш раён мае хранічны 
недахоп нестаўнікаў нямецкай мовы. Тым 
больш, што асноўная маса іх працуе ў сель-
скай мясцовасці. Гэта ў асноўным маладыя 
дзяўчаты, якія не паспеўшы папрацаваць год-
другі выходзяць замуж і развітваюцца з раё-
нам. Палітычна замоўленым маё звальненне 
выглядае таму, што на працягу 14-ці гадоў, 
якія я адпрацаваў у Пяцігарскай ДАСШ, я меў 
толькі ўзнагароды. У 2006-м годзе станавіўся 

лаурэатам конкурсу “Настаўнік года”. У на-
ступным 2007-м узнагароджваўся Ганаровай 
граматай райвыканкама за шматгадовую до-
брасумленную працу. Меў некалькі дыпломаў 
пераможцы спартовых спаборніцтваў. Апошні 
год вёў раённае метадычнае аб’яднанне мала-
дых настаўнікаў, перадаючы маладым педаго-
гам свой вопыт. 

І вось – звальненне. Сказаць па праўдзе, 
хаця ўнутрана я да гэтага быў падрыхтаваны, 
на душы было нядобра. Усё ж за 14 гадоў і ка-
мень на адным месцы мохам абрастае. А я ж 
не камень, а чалавек. Ды тое ніколькі не хва-
люе тых, хто вершыць нашымі лёсамі. У мяне 
не запыталіся пра мае клопаты, як і чым я 
хацеў бы заняцца. Як я буду карміць сям’ю. Ча-
лавек, які мае пагляды, адрозныя ад іхніх, для 
ўлады – вораг. А з ворагамі, як вядома з часоў 
Сталіна, патрэбна менш цырымоніцца.

Сістэма, якая кіруецца падобнымі метадамі 
– гнілая ў самой сутнасці. Яна паўтарае шлях 
сталінскай. І яе час даўно адлічвае зваротны 
адлік.

Г.Станкевіч. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

КОЛЬКІ НАс БУДУЦЬ ТРЫМАЦЬ ЗА ДУРНЯЎ?
Неяк на адной  з райцэнтраўскіх крам 

кінуўся ў вочы лісток паперы з закупачнымі 
цэнамі на розную сельскагаспадарчую пра-
дукцыю. З першага ліпеня 2010-га года 
Бешанковіцкае райпо прапануе жадаючым 
здаваць яе па цэнах ўдвая-ўтрая  і больш ніжэй 
рынкавых. Сваніну прапаноўваюць здаць за 7 
006 рублёў за 1 кг, ялавічыну ад 3 200 да 8 272. 
Адзін кілаграм мёда гатовыя купіць аж за 6 000 
рублёў! А дзесятак яек – за 1 850! Сала – за 6 
500.

Складаецца ўражанне, што той спіс складаў 

чалавек з хворай галавой. І пры тым меў разлік 
на такіх жа хворых асобаў. Бо нармальныя 
людзі за такі кошт нічога прадаваць не будуць. 
Могуць хіба здаць толькі сапсаваную прадук-
цыю, якую не купяць на рынку па нармальнай 
цане, месца якой на сметніку.

А яшчэ ў гэтым спісе на некаторую прадук-
цыю ёсць дагаварныя цэны. Прыкладам, на 
моркву, агуркі, бульбу і цыбулю. Думаецца, 
яны таксама крайне заніжаныя і маюць на 
ўвазе людзей ненармальных і недалёкіх. Хаця 
пасля закупу той прадукцыі кошт бульбы ў 

спецыялізаваным магазіне “Гародніна” вышэй 
рынкавага. 

Менавіта з-за такіх людзей мы жывём нібы 
на сметніку. Бо хто ж будзе збіраць і панясе 
здаваць бутэлькі з поліэтылену за 10 рублёў? 
Макулатуру за 80, поліэтылен за 150, анучы за 
90? Толькі бамжы і алканаўты. Выходзіць, на 
іх разлічваюць нашы чыноўнікі з гандлю, калі 
ствараюць такія паперы. Відаць, у першую 
чаргу на гэты кантынгент яны разлічваюць, 
калі папаўняюць свае кашалькі. 

Л.Паўлава.

У сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Крывінка” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
kryvinka.html , што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання. 

РаЗЛічыЛіСя

 (Маналог 
Францішка 

Багушэвіча)

Расказваюць, што сёлета 
на свята песні так проста не 
патрапіш. Трэба патраціць 
час-другі на праходжан-
не шматлікіх міліцэйскіх 
кардонаў. З сабой не праня-
сеш нічога, нават піва. Што 
ж, бяспека павінна быць най-
перш. 

Але расказваюць, што 
калі адкрыццё мерапрыем-
ства наведваў Прэзідэнт, то 
ў міліцыянтаў, што стаялі ў 

ачапленні, забралі ... зброю! 
Вось які давер найвышэйшай 
улады да сваіх праваахоўных 
органаў. Што ж, захочаш 
жыць – будзеш і спаць у 
бронекамізэльцы. 

Яшчэ расказваюць, што да 
адкрыцця Славянскага ба-
зару на прэзідэнцкай дачы ў 
Крупеніна пабудавалі пляц 
для пасадкі верталёта. Тут ця-
гам добрага месяца працавалі 
розныя службы і нашага раё-

на. Пляцоўку абсталявалі не 
найвышэйшым узроўні. Уклалі 
сюды не адзін мільён рублёў 
падаткаплацельшчыкаў. А 
спадар Прэзідэнт набраўся 
нахабства і не паляцеў на 
тую дачу! Выходзіць, дарэмна 
стараліся. Да наступнага ба-
зару, магчыма, усё прыйдзец-
ца ламаць-пераабсталёўваць 
па-новаму. 

Г.Мікалаеў.
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Напрыканцы мінулага году гэта 
вуліца атрымала грунтоўную пад-
сыпку і змянілася. З яе дарожнага 
палатна зніклі прывычныя каляіны. 
А калі сёлета вясной тут паклалі 
магутны пласт асфальту, здалося, 
што вуліца пераўтворыцца ў аазіс 
дабраўпарадкавання. Але пакуль 
што так не атрымліваецца. 

Па-першае, паклаўшы асфальт, 
быў зроблены вялікі, як гэта ў нас 

прынята, цягам ужо некалькіх 
месяцаў, перапынак, і праца заста-
лася няскончанай. Бо асфальт па-
кладзены толькі па галоўнай вуліцы. 
Калі ж з яе трэба збочыць, на машы-
не рызыкуеш адарваць глушыцель, 
а на ровары, наогул, перакуліцца. 
Нідзе на працягу ўсёй вуліцы з’езды 
з яе не зроблены. Няма ніводнага 
з’езду з дарогі да сядзіб. А было б 
не лішне за сімвалічную плату за-

асфальтаваць 10-20 квадратных 
метраў падворка, каб гаспадар не 
мучыўся, выязджаючы на трасу. 
Так, як гэта зроблена каля дома 
старшыні райвыканкама.

Па-другое, застаецца толькі 
марыць пра зручныя ходнікі, якія, 
пэўна, павінны быць тут запраекта-
ваны. Пакуль што пешаходы крочаць 
шырокай лентай дарогі наўпрост 
пад коламі машын, што калісьці 

можа прывесці да трагедыі.       
Па-трэцяе, было б нядрэн-

на, калі б уезды-выезды з вуліцы 
аздобіліся шыльдамі для тых, хто 
шукае гэту вуліцу, але не ведае, 
дзе яна. Уяўляеце сабе, што ўжо 
з Чарняхоўкі або з Валадарскага 
можна прачытаць, што на наступ-
ным скрыжаванні можна павяр-
нуць на вуліцу Ткачэнка. Ды й знакі 
прыярытэту з дарожнай разметкай 

не заміналі б. А часовыя пара б ужо 
зняць. 

Прыходзіцца канстатаваць 
факт, што тыя мінімальныя сродкі, 
якія ўвесь народ аддае ў выглядзе 
падаткаў, эфектыўна ўкладаць мы не 
ўмеем. На кожным кроку знойдзеш 
рэцэдывы недалёкай камуністычнай 
эпохі, калі ўсё будавалі “во имя и на 
благо человека”. 

Л.Паўлава.

ВуЛіца іМя ТкачэНкі

Блізу славутасці №1 
Бешанковічаў палаца графа 
Храптовіча з’явіўся білборд: 
вялізнае палатно з выявай мапы 
(геаграфічнай карты) Віцебскай 
вобласці і часткі Прыбалтыкі. 
На мапе прадстаўлены сумесны 
беларуска-латвійскі турыстычны 
рэгіён, то бок магчымыя пада-
рожжы па гэтай тэрыторыі, якія 
можна ажыццявіць на роварах, 
лодках або на аўтамабілях. Яго 
таксама можна знайсці на сайце 
www. belladvina. com. Рэчка За-
ходняя Дзвіна служыць як бы 
артэрыяй, якая аб’ядноўвае ўсе 
пяць прапаноўваемых маршрутаў 
падарожжаў. Адзін з іх наўпрост 
праходзіць праз Бешанковічы. Гэта 
аўтамабільны маршрут пад назовам 
“Уздоўж Заходняй Дзвіны па сля-
дах продкаў” працягласцю 350 км. 
Маршрут пачынаецца ў Віцебску 
і ідзе праз Бешанковічы, Полацк, 
Дзісну, Верхнедзвінск, далей праз 
пагранічны пераход Бігосава і да 
латвійскага горада Даўгаўпілс. 
Шлях па Латвіі складзе каля 100 км.

Думаецца, арганізатары мелі на 

ўвазе, што калісьці рэчка служыла 
буйной транспартнай артэрыяй, 
па якой ішоў гандаль з Заходняй 
Эўропай. Цяпер жа, рухаючыся 
паўз раку, можна наведаць гарады і 
вёскі, якія стаяць уздоўж маршрута, 
які прапануецца. 

Задума, увогуле, нядрэнная. І ў 
Віцебску, і ў Полацку ёсць што па-
глядзець. Нягледзечы на вялізныя 
разбурэнні за савецкім часам, усё 
роўна нештачка ад былой велічы 
засталося, штосьці адноўлена ці 
рэканструявана. Так ці інакш, той, 
хто падарожнічае, зможа скласці 
ўяўленне пра гістарычны воблік 
рэгіёна. Галоўнае ж, ёсць магчы-
масць параўнаць нашу, белару-
скую, і латвійскую культуры: гара-
ды, вёскі, дарогі і люд. Можа тады ў 
чыёйсьці душы абудзіцца крыўда на 
саміх сябе. Можа тады мы неяк здо-
леем наблізіцца да сваіх каранёў, 
каб не згубіць сваёй адметнасці ў 
свеце. 

Што датычыцца нашага рай-
цэнтра, то амаль ніякіх тут сла-
вутасцей не захавалася. А тым, 
што захаваліся, мы павінны быць 

удзячны, як гэта ні парадаксаль-
на, савецкай уладзе. (А дакладней 
кажучы, на 90% спадару Анатолю 
Крачкоўскаму.) Бо за ёй быў адкры-
ты мясцовы краязнаўчы музей і 
часткова захаваны парка-палацавы 
комплекс. Як бы ні было, а захава-
лася адзіная ў Бешанковічах царк-
ва. А вось за два дзесяцігоддзі 
незалежнасці (1990-2010) ніхто не 
пашавяліў пальцам, каб штосьці 
зрабіць. Хіба што абгарадзілі дуб, 
пад якім, кажуць, сядзеў сам Напа-
леон. 

Яшчэ ў верасні 2009 года 
“Крывінка” пісала пра тое, што мы 
павінны зрабіць, каб быць некаму 
цікавымі. “Аб’ектам № 1 у туры-
стычных маршрутах павінны стаць 
Асавецкія стаянкі першабытнага 
чалавека. Сёння туды няма нават 
прыстойнай гравійкі. Археолагі, 
якія штогод працягваюць раскопкі, 
дабіраюцца да стаянак у гумавіках 
па кладках. Пра пастаянна пра-
цуючы тут павільён можна толькі 
марыць. 

Аб’ектам № 2 можа стаць палац 
у Бешанковічах, толькі не ў выгляд-

зе музычнай школы, як сёння. Яго 
неабходна рэстаўраваць, прыкла-
дам, на той час, калі ў ім начаваў  На-
палеон. Каб можна было ўбачыць і 
пакой, і  ложак імператара і некато-
рыя бытавыя прадметы, якія адно-
сяцца да вайны 1812-га года. Няхай 
гэта будзе гістарычная рэканструк-
цыя, магчымае месца адпачынку, 
але тое будзе цікава і несумненна 
прыцягне турыстаў. 

Наступны аб’ект – месца на-
раджэння і хрышчэння Льва Сапегі 
ў Астроўне. Імя вялікага канцлера 
павінна стаць сімвалам раёна. Усё, 
што звязана з імем гэтага слын-
нага зямляка, трэба па драбніцах 
збіраць і захоўваць. І камень з да-
тай яго жыцця, які ўсталяваны ў 
Астроўна, толькі пачатак вялікай 
работы. 

Можна вазіць экскурсіі і ў вё-
сачку Стрыжава, як магчымае мес-
ца старажытнага горада Полацкай 
зямлі Стрэжава, які дагэтуль заста-
ецца нявызначаным дакладна. Мес-
ца, дзе ён мог стаяць – на беразе 
маляўнічага возера, трэба адпавед-
на абсталяваць... Трэба паставіць 

памятныя знакі значным падзеям, 
якія пакуль не толькі не даследу-
юцца, а, наадварот, замоўчваюцца. 
Напрыклад, у памяць пра 
антыбальшавіцкае паўстанне 1930-
га года, у якім удзельнічалі сяляне 
з вёсак Ганкавічы, Верхняе Крывіна 
і інш., і якое было патоплена ў 
крыві віцебскім ГПУ... Мы павінны 
стварыць і мемарыял ахвярам 
сацыялізму, у якім адно з галоўных 
месцаў зойме помнік Леніну, які 
сёння дамінуе на цэнтральнай 
плошчы горада. Замест яго тут 
павінен паўстаць помнік Льву Са-
пегу.”

Магчыма тады Бешанковіччына 
стане хоць крышачку прыцягаль-
най для турыстаў і набудзе свой 
адметны твар. 

А пакуль што на ўсім маршру-
це Віцебск-Даўгаўпілс турыстам 
запомніцца, несумненна, наша да-
рога з Бешанковіч да Улы. Усё астат-
няе хутка выветрыцца.

Г.Станкевіч.  

дзіўныя падзеі адбываюцца 
ў сельскагаспадарчым прадпры-
емстве “Ржаўка”. У адзін дзень 
раптам спалілі ўсе стагавішчы, 
дзе захоўвалася салома мінулых 
гадоў нарыхтоўкі. У той жа дзень 
пад тую ж марку трапіла і цэлая 
скірда тон на 150 саломы, праса-
ванай мінулым летам. 

Здарылася тое 29 чэрве-
ня а палове пятай вечара. Да 
маёй хаты, што стаіць амаль 
на беразе ракі, з-за Крывінкі 
пацягнуўся дымок. Жонка адра-
зу ўстрывожылася: ”Схадзі 
туды, паглядзі, мо калгасную 
салому хто падпаліў”. Найгоршыя апасенні 
падцвердзіліся: гарэла скірда саломы. Але 
на званок у МНС адрэагавалі халоднакроўна: 
маўляў, не трывожцеся, самі калгаснікі па-
ляць сваю салому. 

Да слова, салома была выдатным кормам. 
Я колькі разоў прывозіў яе на тачцы, каб па-
даслаць бычкам. Бычкі ж мяне не разумелі, 
што салома прызначалася на падсцілку і 
апетытна ўміналі яе за абедзьве шчакі. Дума-
ецца, не адмовіліся б ад такога пачастунку і 
калгасныя бычкі. Але... 

Праз два дні да парэшткаў скірды, што 
яшчэ дыміліся, пад’ехала брыгада тэхнікі. 
Спачатку салому палілі вадой. Потым 
пагрузілі ў гноераскідвальнікі і павезлі ў бок 
вёскі Дубраўка, дзе і раскідалі па мятровай 
траве, што расце на месцы лесапасадак. 
Так як салома шчэ тлела, то месцамі вецер 
раздзьмуў полымя, і на полі там-сям гарэлі і 
лесапасадкі і трава. 

А на стагавішча прыехаў трактар з 
плугамі, і тое месца зааралі. 

Неяк не ўкладваецца ў галаве, як можна 
было аддаць такі загад, ды й што за чалавеку 
было даручана знішчэнне саломы. Калі трэба 
было тэрмінова прыбраць салому, усё роўна 
можна было прапанаваць сялянам купіць 
колькі рулонаў. Ну не ўсе ж яе крадуць. Не-
каторыя вымушаны тое рабіць, таму што 
шматлікія спробы набыць салому законным 
шляхам заканчваюцца нічым. Ды й не верыц-
ца, што сённяшнія калгасы так разбагацелі, 
што забыліся на тыя часы, калі саломка тая 
завозілася аж з-пад Нясвіжу і была самым 
жаданым кормам у рацыёне жывёлы. 

Наогул, падзея сведчыць, што сутнасць 
калгасаў з пары іх заснавання ніколькі не 
змянілася. Адсутнасць сапраўднага гаспа-
дара, прымусовая праца на чужой зямлі, як 
сведчыць гісторыя, прыводзіць і не да такіх 
дзікіх учынкаў.

Г.Станкевіч.

На здымку: гарыць салома.

СаЛоМа
3-га ліпеня футбольная сустрэча на пер-

шынство вобласці Бешанковічы–Гарадок 
сабрала на мясцовым стадыёне не менш за 
150–200 гледачоў. Не падвяло і надвор’е, 
яно было цёплае, але не жаркае. Сонца тры-
малася за хмарамі. Прыпарвала, але дождж 
устрымаўся. 

Каманды пачаргова атакавалі і абараняліся, 
ствараючы небяспечныя моманты каля ва-
рот супернікаў, але лік доўгі час быў нулявы. 
Гледачы захапляліся гульнёй, мацюкаліся на 
бегавой дарожцы трэнеры. Бліжэй да канца 
гульні стала відавочна, што ўзровень каман-
ды гаспадароў некалькі ўступае гарадчукам, 
што і выявілася ў адзіным забітым з пенальці 
голе. 

Чарговы раз бешанкоўцы не забілі дома, 
чарговы раз гульню прайгралі. Хаця, не 
пакрывіўшы душой, можна прызнаць за да-
сягненне той факт, што каманда з Бешанковіч 
пасля шматгадовага перапынку ўзяла ўдзел у 
першынстве вобласці, парадавала заўзятараў 
гульні нядрэннымі атакамі. 

Але, па вялікаму рахунку, наш футбол 
сёння – гэта толькі некалькі энтузіястаў. І, на-
ват, калі б яны кагосьці і перамаглі, пытанне 
развіцця футболу ў Бешанковічах застаецца 
самым вострым пытаннем, якое датычыцца 
развіцця спорту. Пытаннем–індыкатарам, 
станоўчы адказ на якое, калі ён знойдзецца, 
засведчыць: так, улада скранула спра-
ву з мёртвай кропкі. 

Згадзіцеся, нельга выступаць на 
чэмпіянаце вобласці, калі не правод-
зяцца чэмпіянаты раёна. Калі няма 
стымулу для росту дзесяткам і дзесят-
кам юных спартоўцаў, якія пакуль што 
аддана любяць футбол, больш чым 
піва ці гарэлку. Якія мараць пра пры-
гожыя галы і штовечаровую гульню.

 У Бешанковічах мноства 
прыхільнікаў гэтага віду спорта. Калі 
пагаварыць, то акажацца , што баль-
шыня гатовая аказаць пасільную 
падтрымку ў арганізацыйным плане. 
Але адсутнасць зацікаўленасці з боку 
ўлады, адсутнасць ставак трэнераў, 

атсутнасць футбольных палёў і поўнае 
раўнадушша ў РВК прыводзіць да таго, што 
мы маем сёння ў футболе – адзіную ледзь жы-
вую каманду. 

“Крывінка” прапануе: давайце сабяром 
усіх зацікаўленых у развіцці гэтага спорта 
за круглы стол, знойдзем грошы, абмярку-
ем, якім чынам, калі і дзе будзем праводзіць 
чэмпіянаты раёна. Сярод ветэранаў і юнакоў, 
дарослых і падлеткаў. Абмяркуем, дзе пабуду-
ем новыя футбольныя палі. Давайце ўжо сёння  
адзін дзень тыдня рабіць Днём футбола. Про-
ста збірацца на стадыёне і гуляць, балець за 
сваіх, ператворым яго новенькі газон у пляц. 
Давайце запрашаць у Бешанковічы майстроў 
гэтай гульні. Няхай пакажуць яе прыгажосць, 
прадэманструюць свой майстар–клас.

Паважаны старшыня раённага 
выканаўчага камітэту! Толькі ад Вашай 
асабістай пазіцыі залежыць, ці атрымае фут-
бол у Бешанковічах станоўчы імпульс. Давер-
це пасады ў спартовым аддзеле работнікам 
ініцыятыўным і адказным. Зрабіце хоць што-
небудзь, каб моладзь Вас калісьці ўспомніла 
добрым словам. Паверце, гэта варта зрабіць 
сёння. І тое не менш важна, чым “накарміць 
народ”.

Г.Станкевіч.
На здымку: дзеці – будучыня нашага фут-

болу.

Беладзвіна

ФуТБоЛ і Мы
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Беларускія аналітыкі звярнулі мала 
ўвагі (хаця, а на што яны ўвогуле 
апошнім часам звяртаюць увагу?) 

на падаплёку мытнага саюза Расіі, Беларусі 
і Казахстану. Навошта ён спатрэбіўся Расіі, 
калі, здавалася б, ужо быў мытны саюз з Бе-
ларуссю, а гандлю з Казахстанам нічога не 
замінала?

Тут усё проста. Мытная палітыка ў рам-
ках саюза, вядома ж, ніколі не планавалася 
праводзіцца на раўнапраўнай трохбако-
вай аснове. Стыль паводзінаў Расіі ва ўсіх 
постсавецкіх стварэннях — «у сильного всег-
да бессильный виноват».

Дык вось, у рамках двухбаковых адносінаў 
Беларусі неяк можна было адпірацца, то ўжо 
калі тры бакі — там ствараецца большасць. 

Вядома ж, Расіі з Казахстанам, у якіх прак-
тычна аднатыпныя эканомікі і падобныя 
інтарэсы ў плане мытнага рэжыму. То бок, 
мэтай «хаўрусу трох» было выключна падпа-
радкаванне і ўдушэнне беларускай эканомікі 
расійскім бокам, а сам саюз і планаваўся, і 
ажыццяўляецца як інструмент эканамічнага і 
палітычнага шантажу Беларусі (і тут пытанні 
ўласнасці, кантролю над інфраструктурай і 
ўсё астатняе).

Усё, нічога больш у гэтым хаўрусе няма. 
Больш, дарэчы, нічога і не трэба. Але ж ёсць 
нейкія законы, нормы, дамовы, міжнародныя 
правілы. Ну вось, скажам, каб заключыць 
новы шлюб, трэба разарваць існуючы. А тут 
выходзіць, што «шлюб» з Беларуссю Расія 

разарвала ў аднабаковым парадку, заявіўшы 
пра тое, што з 5 ліпеня дзейнічае толькі саюз, 
падпісаны ў трохбаковым парадку. А як жа 
мытны хаўрус Беларусі і Расіі, які існуе з 1995 
года? Яго хтосьці дэнансаваў? Хоць нейкую 
працэдуру разводу прайшлі?

Ды дзе там. выходзіць такая сітуацыя. У сям’і 
з двух партнёраў адзін партнёр прыводзіць 
каханку і заяўляе другому — або менаж а 
труа, або прэч з хаты! Вось менавіта ў такой 
сітуацыі прававога бясчынства апынулася 
сёння Беларусь.

Дарэчы, яшчэ адна дамова, пра якую за-
раз ніхто не ўзгадвае — дамова пра саюзную 
дзяржаву. Канешне, вочы б мае гэтую дзяр-
жаву не бачылі, але з яе, перад тым, як заклю-
чыць мытны хаўрус ў трохбаковым фармаце, 
Расія таксама мусіла выйсці, прычым рэфе-
рэндумам, як закладзена ў дамове. 

І вось чаму. У межах дамовы пра саюзную 
дзяржаву, «создание единого экономическо-
го пространства и правовых основ общего 
рынка, обеспечивающего свободное пере-
мещение товаров, услуг, капиталов, рабочей 
силы в пределах территорий государств-
участников, равные условия и гарантии для 
деятельности хозяйствующих субъектов» ад-
несена да выключнай кампетэнцыі саюзнай 
дзяржавы — Расія не мае права вырашаць 
гэтыя пытанні аднаасобна, а тым больш у тан-
дэме з трэцяй краінай.

Далей, чытаем артыкул 27: «Государства-
участники проводят единую торговую по-

литику в отношении третьих стран, между-
народных экономических организаций и 
экономических объединений, применяют 
единые ставки ввозных и вывозных таможен-
ных пошлин, единые таможенные режимы и 
единый порядок таможенного оформления 
и контроля, унифицируют законодательство 
о государственном регулировании внешне-
торговой деятельности и о защите эконо-
мических интересов государств-участников 
при осуществлении внешней торговли».

Адзіная палітыка ў дачыненні да трэціх 
краінаў уключае і Казахстан дарэчы — а не 
адзіная палітыка ў хаўрусе з Казахстанам.

Ну і нарэшце — артыкул 29. «В Союзном 
государстве действует единое таможенное 
пространство, в отношении которого при-
меняются: • единый порядок экспортного 
контроля; • единые меры нетарифного ре-
гулирования, включая применение коли-
чественных ограничений, лицензирование 
ввоза и вывоза товаров, ведение единого 
перечня товаров, к которым применяются 
запреты или ограничения ввоза и вывоза; • 
единый порядок взаимного признания ли-
цензий, сертификатов и разрешений на ввоз 
или вывоз товаров».

Дык вось, згодна з гэтым артыкулам чыста 
фармальна прэзідэнт Беларусі абсалютна 
мае рацыю, патрабуючы адзінага парадку 
цэнаўтварэння на нафту. Іншая справа, што 
«з ваўкамі жыць — па-ваўчынаму выць». Самі 
ведалі і бачылі, куды лезлі, і варыянтаў для 

адступлення не пакінулі — рынкаў, акрамя 
расійскага, у прамысловага хламу няма, а 
адносіны з Захадам умудрыліся ізноў ушчэнт 
сапсаваць. Званочкі, якія прагучалі яшчэ тры 
гады назад, так і не былі ўспрынятыя ўсур’ёз.

Нам жа застаецца назіраць за фіналам сагі 
пра мытны хаўрус, у якой можа быць толькі 
адзін канец — дазволіць сабе не падпісаць 
хаўрус беларускае кіраўніцтва не можа.

Платай за няздольнасць забяспечыць 
дзейсную інфраструктуру незалежнасці 
краіны, у першую чаргу, знізіць спажыван-
не расійскай энергіі і падвысіць канкурэн-
таздольнасць эканомікі, стане палітычнае 
згвалтаванне, праз якое пройдзе беларуская 
эліта бліжэйшымі днямі (на тле як быццам 
бы гераічнага супраціву ў газавых войнах 
гэты ціхі акт капітуляцыі будзе выглядаць 
тым больш прыкра і агідна). Застаецца толькі 
рабіць высновы, прычым не толькі белару-
сам, але і іх суседзям, галоўная з якіх, што ўсе 
дамовы, заключаныя з сённяшняй Расіяй і яе 
апантаным маніяй велічы кіраўніцтвам, мо-
гуць так і застацца фількінай граматай, калі 
Крэмль убачыць магчымасць дзейнічаць па 
праве моцнага. Хай задумаюцца энтузіясты 
разнастайных «патокаў».

Віталь Сіліцкі ,
доктар палітычных навук, дырэктар 
Беларускага інстытуту стратэгічных 

даследаванняў (Вільня).

МыТНая ПаСТка
Такім	чынам,	застаецца	тры-чатыры	дні	да	«Суднага	дня»,	калі	мы	нарэшце	даведаемся,	у	якой	эканамічнай	прасторы	(і	мытным	саюзе)	мы	жывем.	Пераказ-
ваць	перыпетыі	нафтавых	і	іншых	войнаў	тут	не	дарэчы.	Але	чалавек	«не	ў	тэме»,	пэўна,	так	і	не	можа	адказаць	сабе	—	дык	з-за	чаго	ж	уся	шура-бура?

В	оценке	16	лет	правления	президента	Лукашенко	белорусские	эксперты	рас-
ходятся.	Главным	итогом	они	называют	сохранение	суверенитета	страны.	Од-
нако	прорехи	в	модели	нынешнего	главы	Беларуси	не	остаются	незамеченными.		

Власть народа в 
ином понимании

В своей инаугурационной 
речи первый белорусский 
президент процитировал 
Авраама Линкольна о том, 
что настоящая демократия - 
это власть народа, от народа 
и для народа. Сказал Алек-
сандр Лукашенко и о един-
ственно возможной диктату-
ре - диктатуре закона и о том, 
что все его надежды связаны 
с достижением гражданско-
го согласия в обществе.

После этого были избие-
ние парламентариев, про-
водивших в зале заседания 
Верховного Совета акцию 
протеста против смены на-
циональной белорусской 
символики на советскую и 
придания русскому языку 
статуса государственного. 
Был непризнанный мировым 
сообществом референдум 
по изменению Конституции 
и роспуск парламента, кото-
рый пытался провести им-
пичмент президенту. Были 
исчезновения политических 
оппонентов, расследование 
по этим делам все еще не за-
вершено...
что останется в 
истории

Список деяний Алексан-
дра Лукашенко за 16 лет 
правления в Беларуси по-
лучается довольно длинным 
и имеет противоречивые 
оценки. Большинство экс-
пертов среди достижений 
первого президента ставят 
сохранение и упрочнение 
суверенитета Беларуси.

Политолог Виктор Чернов 
в интервью Deutsche Welle 
напомнил, что в 1994 году 
Беларусь также как Россия 
и Украина двигалась в на-
правлении государственно-
олигархической модели 

капитализма. По мнению 
эксперта, если бы прези-
дентом стал тогдашний гла-
ва правительства Вячеслав 
Кебич, он, вероятно, «отдал 
бы страну России, сдал бы за 
рублевую зону, за какие-то 
преференции».

C коллегой согласен Вале-
рий Карбалевич. Он также 
в интервью Deutsche Welle 
называет среди достижений 
Лукашенко сохранение су-
веренитета, но делает это с 
оговорками. «Укрепление 
независимости, формирова-
ние нации, пусть и в весьма 
своеобразном виде, - эти 
цели совпадали с целью 
укрепления власти Лука-
шенко, и здесь мы видим 
определенные результаты», 
- отмечает эксперт.
какая экономика, 
такая и политика

Эксперты также сходятся 
во мнении, что Лукашенко 
реанимировал и модерни-
зировал советскую админи-
стративную вертикаль. Но 
что мы в итоге получили?

«Мы получили 
м о б и л и з а ц и о н н о -
распределительную модель 
в экономике, то что у нас 
называется «белорусской 
экономической моделью». 
Она по-своему эффективна, 
но лишь тогда, когда страна 
переживает глубокий эконо-
мический кризис», - считает 
Виктор Чернов.

Средние зарплаты в стра-
не возросли с 20 долларов 
в 1994 году до нынешних 
370 долларов, что само по 
себе является достижением. 
Однако в Литве и Польше, 
выбравших демократию и 
рыночную экономику, про-
гресс оказался значитель-
нее. Зарплаты западных со-
седей Беларуси превысили 1 
тысячу долларов в месяц.

Виктор Чернов резюмиру-
ет, что не в последнюю оче-
редь именно такая мобилизационно-
распределительная модель 
экономики требовала жест-
кого, порой ручного управ-
ления. «И вот мы получили 
жесткую президентскую 
вертикаль во главе с ее хозя-
ином, который процедурно 
обеспечил себе при жела-
нии пожизненное правле-
ние», - сказал эксперт.
Законсервирован-
ная стабильность

А Валерий Карбалевич от-
мечает, что если раньше для 
удержания власти Алексан-
дру Лукашенко требовалась 
административная модель 
экономики, то сегодня ситу-
ация требует определенной 
либерализации. Однако на 
политическую сферу она не 
распространяется.

В свою очередь лидер 
движения «За свободу» 
Александр Милинкевич в 
интервью Deutsche Welle 
поставил под сомнение ста-
бильность как достижение 
Александра Лукашенко. По 
словам единого кандидата 
от оппозиции на прежних 
президентских выборах, в 
Беларуси произошла кон-
сервация ситуации.

«Никто не хочет жить во 
времена всеобщих рево-
люций. Но если посмотреть 
глубже, то мы живем на 
кладбище, потому что нет 
развития ни общественного, 
ни политического, ни эконо-
мического», - убежден Алек-
сандр Милинкевич.

По словам политика, глав-
ная проблема заключается 
в том, что нынешний глава 
государства не видит иного 
пути управления страной, 
чем пути, основанного на 
страхе.

«Если посмотреть глубже, то 
мы живем на кладбище»

Кожная гістарычная падзея з часам абрастае 
міфамі. І чым больш часу мінае, тым больш гэтых 
міфаў. Бывае, рэальныя факты саступаюць ім месца 
ў падручніках. Асабліва калі справа тычыцца такіх 
значных падзей, як Грунвальдская бітва. 

Вайну пачалі не крыжакі.  Мала хто ведае, што 
Вялікую вайну 1409–1411 гадоў (упершыню яе так 
назваў, дарэчы, польскі храніст Ян Длугаш) наўмысна 
справакаваў вялікі князь літоўскі Вітаўт. На той мо-
мант тэрыторыя Жмудзі — сучаснай заходняй Літвы 
— знаходзілася пад кантролем Тэўтонскага ордэна. 
І вясной 1409 Вітаўт падгаварыў жмудзінаў узняць 
паўстанне супраць крыжакоў.

Справа ледзьве не скончылася для Вялікага Кня-
ства Літоўскага фатальна. Вялікі магістр Ордэна 
Ульрых фон Юнгінген звярнуўся па дапамогу да 
Ягайлы. Ордэн прасіў караля Польшчы захаваць 
нейтралітэт у будучай вайне паміж крыжакамі і ВКЛ. 
Калі б Ягайла спакусіўся на прапанову, якая магла 
яму дазволіць у перспектыве дабіцца тэрытарыяль-
ных і палітычных саступак ад аслабленага вайной 
ВКЛ, гісторыя Беларусі склалася б іначай.

дыпламатычная артпадрыхтоўка. Перад па-
чаткам ваенных дзеянняў абодва бакі імкнуліся 
дыпламатычнымі шляхамі перацягнуць на свой 
бок як мага больш саюзнікаў. Больш паспяхо-
вым у гэтым выявіўся крыжацкі ордэн. Юнгінгену 
ўдалося заручыцца падтрымкай венгерскага кара-
ля Жыгімонта Люксембургскага. На шчасце, толькі 
дыпламатычнай. Калі б вугорскія войскі абрынуліся 
на паўднёва-заходнія рубяжы ВКЛ і Кароны, Ягайлу 
з Вітаўтам прыйшлося б нясоладка. Усе сілы былі 
кінутыя на вайну з крыжакамі, рэсурсаў на «другі 
фронт» не было.

Абодва бакі актыўна карысталіся паслугамі 
наймітаў. На баку крыжакоў ваявалі рыцары з усёй 
Еўропы. Браты-саюзнікі таксама нанялі каля 3000 
«гастарбайтэраў» — пераважна з Чэхіі і Мара-
вы. Але былі і валанцёры, якія секліся з немцамі з 
ідэйных перакананняў. Сярод іх — будучы права-
дыр гусітаў Ян Жыжка. Менавіта на Грунвальдскім 
полі ён страціў сваё першае вока.

Здрада наёмнікаў. Акрамя каронных і 
вялікакняскіх сіл ды татараў у склад арміі саюзнікаў 
уваходзілі малдаўскія і сербскія аддзелы. Агулам 
войска падпарадкоўвалася Ягайлу, аднак на справе 
каардынаваць і кантраляваць такую колькасць люд-
зей было цяжка. Як піша Длугаш, непасрэдна перад 
бітвай такая разрозненасць вылілася ў адкрытае 
дэзерцірства. Пабачыўшы бліскучыя крыжацкія 
шэрагі, наёмныя чэшскія рыцары з харугвы Свято-
га Юрыя паспрабавалі ўнікнуць бою. Гэта заўважыў 
падканцлер Кароны Ян Тронба і вярнуў здраднікаў 
на поле бітвы. Што праўда, ненадоўга: толькі ён 
адвярнуўся — наёмныя чэхі зноў уцяклі.

Юнгінген браў ягайлу «на слабо». Грунваль-
дская бітва пачалася з тонкай правакацыі крыжакоў. 
Саюзнікі, нягледзячы на сваю колькасную пера-
вагу, доўга не наважваліся на атаку. Крыжакі так-
сама не жадалі атакаваць першымі: іх было меней 
і, ударыўшы ў цэнтр войска саюзнікаў, яны маглі 
трапіць у пастку — палякі і ліцвіны замкнулі б 
флангі ў кола і высеклі ворагаў.

А тым часам ліпеньскае сонца неміласэрна сма-
жыла крыжакоў у даспехах, якія стаялі на горцы. 
Ліцвіны ж з палякамі вычэквалі ў падлеску. Тады 
Юнгінген пайшоў на правакацыю: накіраваў у лагер 
Ягайлы падарунак — два аголеныя мячы. «Вялікі 
магістр Ульрых пасылае табе і твайму брату два 
мячы, каб вы разам са сваімі арміямі менш баяліся 
і змагаліся адважней, чым цяпер. А таксама каб 
больш не хаваліся па лясах і гаях», — гаварылася 
ў пасланні крыжакоў. Неўзабаве пасля гэтага Ягай-
ла загадаў распачынаць бітву, якая скончылася для 
Юнгінгена так трагічна.

Тыя два мячы доўгі час захоўваліся ў Кракаве, у 

Вавельскім замку. Затым трапілі ў прыватную ка-
лекцыю Ізабэлы Чартарыйскай у Пулавы, а адтуль 
іх у часе падзелаў Рэчы Паспалітай вывезлі на ўсход 
расійцы. Дзе цяпер мячы Юнгінгена — невядома.

«уцёкі» ліцвінаў.  Ці бегла з Грунвальдскага поля 
Вітаўтава войска? Згодна з пашыранай версіяй, 
атрады з ВКЛ пад кіраўніцтвам Вітаўта, наступаю-
чы, трапілі ў воўчыя ямы і панеслі вялікія страты. 
Што і змусіла Вітаўта пасля далёка адступіць. За 
імі пагналіся крыжакі, а калі, не здолеўшы разбіць 
атрады з ВКЛ, вярнуліся на поле бою, засталі амаль 
поўны разгром асноўных сваіх сіл войскамі Каро-
ны.

Насамрэч падрыхтаваць воўчыя ямы крыжакі 
наўрад ці маглі — яны падышлі да месца бітвы амаль 
адначасова з войскамі саюзнікаў, і такія іх дзеянні 
не засталіся б без увагі. А ўцёкі аддзелаў ВКЛ маглі 
быць добра спланаванай акцыяй, мэтай якой было 
падзяліць крыжацкую армію на дзве часткі.

Гонар вялікага магістра. Калі вынік Грунваль-
дскай бітвы стаў зразумелы, магістру Тэўтонскага 
ордэна прапаноўвалі пакінуць месца падзей. Але 
ён адмовіўся. «Не дай Бог, каб я з’ехаў з поля бітвы, 
на якім загінула столькі адважных», — сказаў Уль-
рых фон Юнгінген. Вялікага магістра забіў шараго-
вы ваяр, які, хутчэй за ўсё, і сам загінуў. Бо пра яго 
не захавалася ніякіх звестак. Крыжакі былі аточа-
ныя і пераможаныя. Рэшткі войска закрыліся ва 
ўмацаваным лагеры. Ён неўзабаве быў узяты штур-
мам, і амаль усе яго абаронцы загінулі.

дабіваць крыжакоў было нявыгадна. Адна з 
найбольшых таямніц Грунвальдскай бітвы — чаму 
саюзнікі не далі рады ўзяць сталіцу пераможанай 
дзяржавы — Мальбарк. Каб гэта зрабіць, Ягайлу 
з Вітаўтам было дастаткова пратрымаць аблогу 
некалькіх месяцаў. Аднак войскі прастаялі пад 
сценамі толькі некалькі дзён.

Агульнапрынятая версія — ваяры хацелі хутчэй 
вярнуцца дадому, бо якраз ішло жніво, трэба было 
парадкаваць ураджай. Аднак у выпадку здабыцця 
Мальбарку кожны з ўдзельнікаў штурму атрымаў 
бы частку крыжацкіх багаццяў, якія шматкроць 
пераважылі б каштоўнасць ураджаю.

Відаць, прычына хавалася ўсё ж у супярэчнасцях 
між пераможцамі. Паводле адной версіі, падчас 
бітвы большыя страты панеслі войскі ВКЛ. Ягайла, 
у якога адносіны з Вітаўтам і так былі напружаныя, 
мог адмовіцца ад развіцця свайго поспеху, каб за-
хаваць унію ВКЛ і Кароны. Такім чынам, Грунваль-
дская бітва ледзьве не стала прычынай разрыву 
гістарычнага хаўрусу між дзвюма краінамі. Паводле 
іншай версіі, Вітаўт не хацеў знішчаць канчатова 
трэці «цэнтр сілы» ў рэгіёне, каб не застацца сам-
насам з палякамі і Ягайлам.

цень Грунвальду. У 1914 годзе, падчас Пер-
шай сусветнай вайны, нямецкая армія ізноў стая-
ла на Грунвальдскім полі. Маршал Гіндэнбург, які 
камандаваў нямецкімі аддзеламі, сказаў генералу 
Людэндорфу, што бітва ў жніўні 1914 будзе шанцам 
узяць рэванш за 1410 г. Немцы сапраўды перамаглі 
праз пяцьсот гадоў пасля Грунвальду.

Падчас Другой сусветнай вайны паражэнне ад 
войск саюзнікаў у ліпені 1410 выкарыстоўвалася 
нямецкай прапагандай як матывацыя для пахо-
ду на Польшчу. Савецкая прапаганда малявала 
бітву як паўстанне славянаў супраць германскай 
агрэсіі. Між тым этнічная прыкмета ў далёкім 
1410-м грала малую ролю: у крыжацкіх харугвах 
хапала славянскіх і балцкіх ваяроў з падуладных 
тэрыторый, у шэрагах саюзнікаў змагаўся стракаты 
інтэрнацыянал з найманых еўрапейскіх рыцараў. 
Відавочна адно: Грунвальд быў такой буйной падзе-
яй еўрапейскай гісторыі, што яго грукат дакаціўся 
да нашага часу праз шэсць стагоддзяў.

алесь Пілецкі.
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Лукашэнкаўская прапаган-
да падкрэслівае эканамічную 
незалежнасць краіны. Але 
ўжо сёння складана знайсці 
хаця б адну галіну беларускай 
гаспадаркі, у якой не круцяц-
ца расійскія грошы. «Краіну 
не далі расцягнуць»? Але 8 
з 32 банкаў ужо належаць 
расійцам. 

Усе высокапрыбытковыя 
сегменты рынку аказаліся 
альбо часткова акупаваныя 
ўсходнім капіталам, альбо 
знаходзяцца ў сферы пільнага 
інтарэсу суседзяў. Іх кампаніі 
не толькі зарабляюць у 
Беларусі. Яны з’яўляюцца тут 
своеасаблівымі праваднікамі 
расійскіх каштоўнасцяў. Агляд 
найярчэйшых прадстаўнікоў 
бізнэсу Расіі на 
тэрыторыі нашай 
краіны.
Трубаправоды 
і запраўкі

Р а с і й с к у ю 
кампанію «Газпром», 
самую прыбытковую 
ў свеце па выніках 
2009, варта раз-
глядаць асобна ад 
іншых прадстаўнікоў 
н а ф т а г а з а в а г а 
бізнэсу, бо столькі 
дыверсіфікаванай 
маёмасці няма ні ў 
кога іншага. 

Па-першае, «Газпрому» на-
лежаць 50% акцый «Белтран-
сгаза» разам з трубаправодамі. 
Па-другое — сетка 
аўтазаправак «Газпрамнафты-
Белнафтапрадукта». Урэш-
це, кампанія з’яўляецца 
суўладальнікам акцый Мазыр-
скага нафтаперапрацоўчага 
завода, «Белгазпрамбан-
ка» і «Брэстгазаапарата». 
Урэшце, газаправод «Ямал-
Еўропа», які праходзіць па 
тэрыторыі Беларусі, таксама 
газпромаўскі.

Апроч профільных 
актываў, варта ўзгадаць і пра 
ідэалагічныя рычагі «Газ-
прома». Тэлекампанія НТВ, 
а значыць, у прыватнасці, і 
«Хросны Бацька» — справа 
газпромаўскіх рук.
Нафта, газ, паліва

Больш за 80 заправак 
па ўсёй краіне мае «Лукойл» 
алігархаў Вагіта Алякперава і 
Леаніда Федуна. Гэта рэкорд 
для прыватных кампаній. 
Абагнаць іх па колькасці АЗС 
хоча «Татнафта»,

інтарэсы якой лабіруе па-
сол Расіі ў Беларусі Аляксандр 
Сурыкаў. У татараў у мэтах 
адкрыццё 150 заправак, але 
пакуль не выкананая і траціна 
плану.

«Юнівест-М», які 
ажыццяўляе пастаўкі нафты з 
Ямала-Нянецкай аўтаномнай 
акругі ў Мазыр, а адтуль у 
Еўропу, у папярэднія гады 
ўваходзіў у тройку найбуйней-
шых падаткаплатнікаў краіны. 
Цяпер часы іншыя, і ўнёскі 
«Юнівеста» паменелі.
Банкі

З 32 банкаў, зарэгістра-
ваных у Беларусі, восем засна-
ваныя на расійскіх грошах.

Банк «Масква-Мінск» узнік 
на базе «Масбізнэсбанка», 
які быў прызнаны банкрутам. 
66% акцый належыць ура-
ду Масквы і яго даччыным 
кампаніям. Нездарма каля 
галоўнага офіса банка нядаўна 
адкрыўся велічны Дом Ма-
сквы, будаўніцтва якога было 
цалкам аплачана расійскім 
бокам. Яшчэ каля 20% акцый 
банка мае мільянер Андрэй 
Барадзін.

«Белгазпрамбанк», як 
вынікае з назвы, з’яўляецца 
даччынай структурай 
расійскага «Газпромбанка». 
Усходнім суседзям належыць 
больш за 98% акцый. Рэшта 
дзеліцца на долю Дзяржаўнага 
камітэта па маёмасці Беларусі і 
«Белтрансгаза».

Расійскі «Внешэко-
номбанк» купіў беларускі 
«Белзнешэканомбанк»(98% 
акцый у расійцаў). І «Банк ВТБ» 
таксама на 71% належыць 
расійцам.

«МТБанк» на 64% на-
лежыць аўтахолдынгу 
«Атлант-М», афіцыйнаму ды-
леру кампаній «Форд» і «Фаль-
ксваген» у Беларусі. Сярод 
суўладальнікаў уплывовага 

ходынга, штогадовы абарот 
якога перавышае $2 мільярды, 
ёсць і беларус Алег Хусаенаў, і 
расіянін Ігар Мальгін. Менавіта 
апошняму прыпісваюць 
галоўную ролю ў кіраўніцтве 
паспяховай кампаніяй.

«Альфа-банк» знаходзіцца 
ва ўласнасці аднаго з найба-
гацейшых расійскіх алігархаў 
Міхаіла Фрыдмана. У 2008 той 
выкупіў у Нацбанка і непальскіх 
бізнэсоўцаў долю ў «Межторг-
банку» і перайменаваў той у 
адпаведнасці з назвай свайго 
канцэрна «Альфа-груп».

Расійск а-францу зск ай 
установай можна назваць 
«Белрасбанк». 100% яго ак-
цый сканцэнтраваныя ў ру-
ках «Расбанка», кантрольны 
пакет акцый якога, у сваю 
чаргу, належыць француз-
скай інфестыцыйнай групе, а 
рэшта — алігарху Уладзіміру 
Патаніну.

Адна з галоўных нагод 
для гонару беларускіх уладаў 
— прыватызацыйны продаж 
«Белпрамбудбанка». Ягоны 
пакупнік, расійскі «Сбербанк», 
заплаціў у канцы мінулага 
году $280 мільёнаў за 93% ак-
цый і цяпер збіраецца выку-
паць астатнія долі ў дробных 
акцыянераў.
Будаўніцтва

Першы мінскі хмарачос 
«Ветразь», «Мінск-Сіці», жылыя 
кварталы — расійскія праекты 
ходзяць у фаварытах у Аляк-
сандра Лукашэнкі.

«Ітэра» алігарха Ігара 
Макарава будзе мець 70% 
акцый у спраектаваным 
«Мінск-Сіці». Нягледзячы на 
прэзідэнцкія пагрозы, права 
на будаўніцтва элітнага раёна 
ў расійцаў пакуль што заста-
ецца. Вось толькі сама «Ітэра» 
не нацэльваецца на элітнасць 
жылля — «Мінск-сіці» будзе 
«ўпрыгожаны» панэльнымі 
шматпавярховікамі. Падвялі 
расійцы і пры будаўніцтве хма-
рачоса «Ветразь». Яны абяцалі 
ўзвесці праз дарогу ад жыло-
га дома яшчэ і бізнэс-цэнтр, 
але ў апошні момант сталі 
ненавязліва прапаноўваць 
пабудаваць замест яго яшчэ 
адзін шматкватэрнік.

А вось раёны «Маскоўскі» 
і «Лебядзіны» — супольная 
ініцыятыва беларускіх уладаў 
і мэра Масквы Юрыя Лужкова. 
«Маскоўская інвестыцыйная 
будаўнічая кампанія» атрыма-
ла прэстыжныя кавалкі зямлі 
пад жылыя дамы. Будаўніцтва 
першага з раёнаў ужо заканч-
ваецца.
Мабільная сувязь

Галоўны гулец на 
мабільным рынку Беларусі — 
кампанія МТС. Яе нельга на-
зваць выключна расійскай, бо 
ААТ «МТС» на чале з алігархам 
Уладзімірам Еўтушэнкавым ва-
лодае 49% акцый мабільнага 
аператара. Кантрольны пакет 
трывала трымае ў сваіх руках 
беларуская дзяржава. І зусім 

не збіраецца рас-
ставацца са сваёй 
доляй, нягледзя-
чы на шматлікія 
захады расійскага 
боку.

Н а ў п р о с т а е 
дачыненне да 
мабільнай сувязі 
маюць сеткі 
салонаў сувязі. 
Уладальнік гру-
пы кампаній «Су-
вязны» Максім 
Нагаткоў прыйшоў 
на беларускі ры-
нак у 2007 на мес-

ца мясцовай сеткі «Мегаплюс». 
Цяпер ягоны бізнэс у краіне 
прадстаўлены 24 салонамі ў 
сталіцы. Па ўсёй краіне іх коль-
касць перавышае сотню. Дзей-
насць ажыццяўляецца пад 
сцягам ЗААА «Белая Вежа».

П р а д с т а ў н і ц т в а 
«Еўрасеткі» ў Беларусі з пака-
зальным расійскім сцягам на 
шыльдзе заўсёды было ў цэн-
тры грамадскага абмеркаван-
ня. То кампанія не паразуме-
лася з МТС, то абвяшчала пра 
магчымы сыход з беларускага 
рынку. Скандалы скончыліся 
адразу пасля таго як эпатаж-
ны алігарх Яўген Чычваркін 
прадаў бізнэс «Альфа-групе» 
Міхаіла Фрыдмана. Цяпер 
расійцы не нарадуюцца на 
беларускае прадстаўніцтва, 
называючы яго самым паспя-
ховым. Заклад прыбытковасці 
кампаніі ў тым, што яна пер-
шай стала працаваць з усімі 
трыма аператарамі мабільнай 
сувязі фармату GSM — МТС, 
«Велкомам» і «Лайфам».
Маркеты

Прадстаўніцтва Расіі 
ў беларускім рытэйле па-
куль не моцнае, але расце. З 
гіпермаркетаў, апроч сумесна-
га «Прастора», усходнія грошы 
круцяцца толькі ў гродзенскім 
«Алмі».

І тое яго ўзначальвае бела-
рус па паходжанні Аляксандр 
Зарыбка, які з’яўляецца адным 
з суўладальнікаў расійскай 
групы кампаній «Вікторыя».

Капітал сталічных 
гіпермаркетаў «Прастор», 
які прынята лічыць вотчы-
най бярозаўца Юрыя Чыжа, 
па¬дзелены паміж ім і 
расійскім «Сёмым кантынен-
там». Расійская кампанія пе-
ражывае не найлепшыя часы. 
Яе даўгі перавышаюць $300 
мільёнаў, і да адкрыцця новых 
«Прастораў» у спальных раё-
нах Мінска расійцы дачынен-
ня не мелі.

Сетка ўніверсамаў «Бел-
маркет» аперуе меншымі 
лічбамі тавараабароту. Яна 
пачала заваёўваць беларускі 
рынак з Жодзіна і Магілёва. 
Уладальнік — усё тая ж 
фрыдманаўская «Альфа-груп».

ШТО Ў БЕЛАРУсІ РАсІЙсКАЕ? «Хросны бацька»: 
сенсацыйны фільм НТВ 

На расійскім канале НТВ напярэдадні 
саміта ў Казахстане кіраўнікоў дзяржаў Расеі, 
Беларусі і Казахстана паказалі дакументальны 
фільм, поўны знішчальнай крытыкі прэзідэнта 
Лукашэнкі. Фільм назвалі «Хросны бацька».

Фільму папярэднічалі тытры пра тое, што 
кіно павінна было выйсці яшчэ год таму, але 
спецслужбы Беларусі тады сканфіскавалі ка-
сеты. 

Але, маўляў, цяпер нейкія бадзёрыя 
людзі вырвалі касеты з лап КДБ і перадалі 
журналістам. Далей пачалося выкрыццё 
Лукашэнкі.

У фільме беларускі лідэр паказаны як 
жорсткі, беспрынцыповы, ілжывы чалавек. 
Было расказана гісторыя пра тое, як ён забраў 
сына і выгнаў сваю «каханку Ірыну Абель-
скую». Слова «каханка» было наўпрост сказа-
на ў эфіры тэлеканала, таксама паказалі маці 
Ірыны.

Кадры з малодшым сынам Мікалаем былі 
падабраны з тым, каб прадэманстраваць 
неадэкватнасць беларускага лідэра. Тэзіс пра 
неадэкватнасць таксама прагучаў у эфіры.

НТВ сабрала ўсе праўдзівыя цытаты 
Лукашэнкі: і пра Скарыну ў Піцеры, і пра вер-
шы Быкава, і пра Гітлера, які «з’яднаў нацыю».

НТВ падняла таксама ўсе гісторыі аб зніклых 
людзях. Аўтары фільма не намякалі, а адкрыта 
вінавацілі кіраўніка Беларусі ў гэтых знікненнях 

і выкраданнях. Падрабязна расказалі пра 
тое, як прыніжаецца і знішчаецца апазіцыя ў 
Беларусі.

Аўтары распавялі пра тое, колькі Расея 
заплаціла за рэжым у Беларусі, пра затрача-
ныя на падтрымку Лукашэнкі 55 мільярдаў 
даляраў. 

Пры гэтым яго малявалі здраднікам, які хоча 
цяпер гэтакжа падмануць Еўропу. У інтэрв’ю 
НТВ вядомы пракрамлёўскі палітык Канстанцін 
Затулін загаварыў пра тое, што падобная 
палітыка Лукашэнкі абавязкова прывядзе да 
рэвалюцыі ў краіне і знішчэння цяперашняй 
кіруючай эліты.

ад рэдактара. Наклад “Нашай Нівы “ з ар-
тыкулам “Хросны бацька капітуляваў” быў за-
баронены для распаўсюду ў шапіках “Белса-
юздрука” і яго атрымалі толшькі падпрісчыкі 
“Нашай Нівы”.

Стужку	«Хросны	бацька»	ў	Беларусі	перакрылі.

сОВРЕМЕННАЯ ШКОЛА НЕ ДАЕТ ЗНАНиЙ 
Республиканский институт контроля знаний обнародовал результаты тестирова-

ния. Так плохо тесты по базовым предметам -- языкам и математике, абитуриенты 
еще не писали. В чем причина низких баллов и можно ли в таком случае считать тесты 
оптимальной формой вступительных испытаний? 

С каждым годом ста-
бильно ухудшаются 
результаты тестирова-

ния по математике и физике. В 
2008 году относительно низ-
кие результаты по математике 
(от 20 баллов и ниже) показали 
57,3% абитуриентов, еще хуже 
поступающие справились с 
тестами по физике -- 67,5% не 
смогли набрать выше 20 бал-
лов. В 2009 году эта статистика 
была еще красноречивее: от 0 
до 20 баллов на тестировании 
по математике набрали 58,1%, 
по физике – 70,3%. 

Результаты нынешнего года 
просто ошеломили. Через 
пару дней после ЦТ по мате-
матике некоторые информа-
ционные агентства со ссылкой 
на Республиканский инсти-
тут контроля знаний (РИКЗ) 
опубликовали скандальные 
цифры: 85 процентов абиту-
риентов написали математику 
на 20 баллов и ниже. Правда, 
окончательные цифры были 
уже несколько иные: мате-
матику на 20 баллов и ниже 
сдали 62,45% абитуриентов, 
физику -- 72,96% из сдававших 
тесты по предметам. 

-- При этом тесты 2010 года 
и по математике, и по физике 
были самыми адекватными, 
начиная с 2004 года, -- говорит 
репетитор с десятилетним ста-
жем Евгений Ливянт. – В них 
не было олимпиадных задач, 
как в прошлые годы. Задания 
были грамотно и стандартно 
сформулированы -- раньше 
абитуриенту приходилось тра-
тить много времени, чтобы по-
нять условие задачи. А тесты 
по физике 2010 года, на мой 
взгляд, по качеству составле-
ния -- лучшие за всю историю 
национального ЦТ. 

Одна из причин низких ре-
зультатов в том, что нынешние 
выпускники пережили сразу 
несколько реформ образова-
ния. Ребята пошли в школу в 
нулевой класс, когда был объ-
явлен переход на 12-летнее 
образование. Затем переско-
чили из четвертого класса в 
шестой, два года учились в де-
вятом классе, из девятого сра-

зу перешли в одиннадцатый, в 
котором за один год прошли 
программу двух последних (!) 
лет обучения в школе.

Но, безусловно, главная 
причина -- это уровень пре-
подавания в школах, который 
с каждым годом падает. Из си-
стемы среднего образования 
уходят квалифицированные 
учителя, а выпускники педу-
ниверситетов не в состоянии 
обеспечить качественный 
учебный процесс. И если, на-
пример, своих учеников по 
математике я тестирую перед 
началом занятий, чтобы по-
смотреть с какого уровня сле-
дует начинать подготовку, то 
по физике, как правило, даже 
не трачу на это время – начи-
наю с азов. И что самое опас-
ное: такая тенденция будет 
продолжаться.

-- откуда такая уверен-
ность? -- А вы посмотрите, 
кто идет учиться, извините за 
тавтологию, на учителя! В про-
шлом году проходной балл на 
математический факультет Бе-
лорусского государственного 
педагогического университе-
та составлял всего лишь 181, 
на физический -- от 157 до 170, 
в зависимости от специально-
сти. На платное отделение эти 
факультеты принимали даже 
не троечников, а двоечников, 
потому что проходной балл 
был 103 и 87 соответственно. 
В периферийные педунивер-
ситеты конкурсы еще ниже. 
Это национальная катастро-
фа! Ведь через пару лет эти 
ребята неизбежно, по рас-
пределению, придут в школу 
учить наших детей! Но об этом 
никто и нигде ничего не гово-
рит. А надо кричать!

Если раньше, чтобы задеть 
самолюбие своих учеников, 
стимулировать их учиться, я 
пугал их армией, то сейчас го-
ворю им: твоих знаний хватит 
только на то, чтобы поступить 
в педагогический универси-
тет. 

-- Мне кажется, вы не-
сколько драматизируете си-
туацию. В школу приходят 
ведь и выпускники Белго-

суниверситета…  -- Престиж 
профессии учителя настолько 
упал, что хорошего педагога 
не заманить даже длительным 
летним отпуском. Из школы 
бегут профессионалы, учи-
теля со стажем и с высшей 
категорией. Уходят из-за низ-
ких зарплат, из-за бумажной 
волокиты, которой они вы-
нуждены заниматься. Сегодня 
школьный процесс контро-
лируется по бумагам, а не по 
результатам. Бесчисленные 
проверки касаются того, как 
заполнен классный журнал, 
со строчной или прописной 
буквы сделана запись в кон-
трольной тетради ученика и 
так далее. А уровень знаний 
как результат работы учителя 
никому не интересен. 

-- является ли, на ваш 
взгляд, цТ идеальной фор-
мой вступительных экзаме-
нов? -- На мой взгляд, у цен-
трализованного тестирования 
есть два огромных плюса, ко-
торые перекрывают все недо-
статки. Во-первых, тесты по-
зволяют проверить качество 
белорусского образования. 
Мнение, что ЦТ – это угадайка, 
ошибочно. Набрать методом 
тыка можно баллов 10-15, не 
больше. С таким результатом 
в вуз не поступишь. Стоит от-
дать должное РИКЗ, каждый 
год они предлагают более со-
вершенные тесты, где угадать 
ответ практически невозмож-
но. Во-вторых, ЦТ практиче-
ски искоренило коррупцию 
при поступлении. Я помню, 
что было до тестирования: 
иногда по блату набирались 
почти целые курсы. Раньше, 
весной, накануне экзаменов, 
от меня уходили на занятия к 
преподавателям вузов прак-
тически все ученики. Это была 
гарантия поступления. 

Но я опасаюсь, что центра-
лизованное тестирование 
скоро отменят, потому что оно 
демонстрирует объективный 
показатель уровня среднего 
образования в Беларуси. ЦТ 
высветило серьезную про-
блему: современная школа не 
дает знаний. 

яўген Васількоў 
Як	 Расія	 праводзіць	 свае	 інтарэсы	 за	 мяжой?	 Паводле	 новай	 дактрыны,	 праз	

эканамічныя	рычагі.	І	Беларусь	тут	—	эксперыментальны	палігон.

офіс Лукойла ў Мінску.


